



PRÉSIDENTIE DU / PRESIDENCY OF
LUXEMBOURG
CONSEIL DE L'EUROPE / COUNCIL OF EUROPE
11/2024 - 05/2025

COMMITTEE
OF MINISTERS
COMITÉ
DES MINISTRES



Concept Note of the Informal Meeting of Ministers' Deputies of 22 January 2025

“Youth participation in the digital age”

To be held in Room 1, Palais de l'Europe, in a hybrid format

The digital age has profoundly redefined democratic participation among young people. Democratic and political news are now increasingly accessed via streaming platforms. Politicians use social networks to convince young people to vote. Political interviews are increasingly conducted by influencers, rather than by political journalists. Additionally, the impact of artificial intelligence is increasingly felt across our societies.

These trends raise questions because, while they reinforce discovery, learning, and the emergence of a political consciousness among the youngest, they also come with new challenges. Hate speech, misinformation, cyber-bullying, and foreign interference in elections are examples of emerging phenomena currently faced by youth, phenomena which will remain challenging in the years to come. It is within this context that the 26th Session of the Standing Conference of Ministers of Education of the Council of Europe, held in Strasbourg on 28-29 September 2023, declared 2025 as the European Year of Digital Citizenship Education.

The question of influence lies at the heart of the study of youth participation in the digital age. If emotion and trust are the foundations for creating a community around an influencer, this raises questions about community-engagement techniques and emotional politics: the balance between democratic, but apolitical influencers, and digital activists.

Given the role of young people in our societies, and in light of their future democratic participation, it is vital to understand their codes and communication channels, to help reinforce the Council of Europe's values among these young citizens. This is why the Luxembourg Presidency of the Committee of Ministers has chosen as one of its priorities to contribute to strengthening the rule of law and democracy, by promoting democratic participation in Europe and renewing young people's involvement in the democratic process at local, national, and international level.

Informal meeting of the Ministers' Deputies, 22 January 2025

"Youth participation in the digital age"

Palais de l'Europe, Room 1, 3:30-5:30 p.m.

Programme

Welcome and introduction of the participants by Ambassador Patrick Engelberg, Chair of the Ministers' Deputies

Interventions by invited speakers

Prof. Georg Mein, President of the University Council, Faculty of Humanities, Education and Social Sciences, University of Luxembourg

Ms Emili Khachatryan, member of the Advisory Council on Youth (CCJ) and representative of the Youth Development Centre of Armenia

Ms Janice Richardson, Council of Europe Expert on Digital Citizenship Education

Mr Pierre Jans, TV and radio journalist, RTL Luxembourg

Discussion between the panellists, the Permanent Representatives, the interns of the Permanent Representations, and students of the University of Strasbourg

Conclusion by Ambassador Francesca Camilleri Vettiger, Permanent Representative of Malta

* * *

Speakers

Georg Mein

Prof. Georg Mein studied German language and literature, philosophy, and educational sciences at the University of Bonn, where he also completed a PhD. Between 2013 and 2023, he served as Dean of the Faculty of Educational Sciences, Social Sciences and Humanities, of the University of Luxembourg. Since 2023, he has served as Chargé de Mission for Digital Ethics. In November 2023, he was elected president of the University Council.

Janice Richardson

The empowerment and wellbeing of children on- and offline has been the driving force of my 5-decade career as teacher, researcher, project innovator, author and public speaker. I work with governments and NGOs, international institutions and universities in Europe and worldwide to increase understanding of the societal impact of digital technology, and prepare tomorrow's citizens for the challenges ahead. Career highlights include the creation of Safer Internet Day (Luxembourg 2003), now celebrated worldwide, and the publication of a dozen books including 7 for the Council of Europe. Born in Australia, I'm a French national based in Luxembourg.

Emili Khachatryan

Emili Khachatryan is a member of the Advisory Council on Youth of the Council of Europe, where she serves as the First Lead on Digitalization and Young People. Emili has been a speaker and contributor to discussions on the AI Act at EuroDIG, the European Conference in Kristiansand, and a webinar on AI hosted by the European Youth Information and Counselling Agency. In addition to her role at the Council of Europe, Emili represents the Youth Development Center of Armenia, advocating for the empowerment of young people by promoting equal opportunities in both urban and rural areas. Her work includes fostering youth participation, promoting non-formal education, and enabling initiatives that address community needs. With a background in Data and Business Analytics, Emili brings technical expertise to policymaking discussions. She has led data-driven projects and developed AI tools.

Mr Pierre Jans

Pierre Jans has been a journalist-presenter for Radio Télé Lëtzebuerg (RTL) since 2017, for which he works on national and international news. He studied philosophy at Munich's Ludwig-Maximilians Universität and for over 4 years co-hosted and co-produced a podcast in Luxembourgish with Matthias Kirsch (journalist for *Die Zeit*), taking a particular interest in his country's political life and international politics. This gives him a different experience of freedom of expression as a journalist, and of influence through his podcast.

* * *



PRÉSIDENTIE DU / PRESIDENCY OF
LUXEMBOURG
CONSEIL DE L'EUROPE / COUNCIL OF EUROPE
11/2024 - 05/2025

COMMITTEE
OF MINISTERS
COMITÉ
DES MINISTRES



Note conceptuelle de la réunion informelle des Délégués des Ministres du 22 janvier 2025

« La participation des jeunes à l'ère numérique »

Salle 1, Palais de l'Europe, en format hybride

L'ère numérique a profondément redéfini la participation démocratique de la jeunesse. L'accès à l'actualité démocratique et politique passe désormais par les plateformes de streaming et les politiciens utilisent les réseaux sociaux pour convaincre les plus jeunes de voter. De nos jours, les entretiens politiques sont réalisés, de plus en plus fréquemment, par des influenceurs, plutôt que par des journalistes politiques. De surcroît, l'impact de l'intelligence artificielle prend de l'ampleur dans tous les secteurs de nos sociétés.

Toutes ces tendances interrogent, car si elles renforcent la découverte, l'apprentissage et l'émergence d'une conscience politique chez les plus jeunes, elles font également émerger de nouveaux défis. Les discours de haine, la désinformation, le cyberharcèlement et les ingérences étrangères dans les élections sont des exemples des nouveaux phénomènes auxquels la jeunesse est confrontée aujourd'hui, et qui demeureront des défis dans les années à venir. C'est dans ce contexte que la 26^{ème} Session de la Conférence permanente des ministres de l'éducation du Conseil de l'Europe, tenue les 28 et 29 septembre 2023, à Strasbourg, a déclaré l'année 2025, Année européenne de l'éducation à la citoyenneté numérique.

Au cœur des enjeux de la participation des jeunes à l'ère numérique, se pose la question de l'influence. Si l'émotion et la confiance sont la base de la création d'une communauté autour d'un influenceur, cela interroge sur les techniques d'engagement et sur la problématique de la politique affective, frontière ténue entre influenceur démocratique mais apolitique, et activiste numérique.

Ce sont les jeunes qui font la société et qui feront les sociétés de demain. C'est pourquoi, il nous a paru primordial de comprendre leurs codes et leurs canaux de communication, pour permettre le renforcement des valeurs du Conseil de l'Europe auprès de ces jeunes citoyens. Ainsi, la Présidence luxembourgeoise du Comité des Ministres s'inscrit dans ce cadre et a choisi comme l'une de ses priorités, de contribuer au renforcement de l'Etat de droit et de la démocratie, en promouvant la participation démocratique en Europe et le renouvellement de l'engagement des jeunes dans le processus démocratique au niveau local, national et international.

Réunion informelle des Délégués des Ministres, 22 janvier 2025

« La participation des jeunes à l'ère numérique »

Palais de l'Europe, Salle 1, 15h30-17h30

Programme

Introduction et présentation des participants par l'Ambassadeur Patrick Engelberg, Président des Délégués des Ministres

Interventions des orateurs invités

Professeur Georg Mein, Président du Conseil de l'Université, Faculté des Sciences humaines, des Sciences de l'Education et des Sciences sociales, Université du Luxembourg

Mme Emili Khachatryan, membre du Conseil consultatif de la jeunesse (CCJ) et représentante du Centre de développement de la jeunesse d'Arménie

Mme Janice Richardson, experte du Conseil de l'Europe sur l'éducation à la citoyenneté numérique

M. Pierre Jans, Journaliste TV et radio, RTL Luxembourg

Discussion entre les panélistes, les Représentants Permanents, les stagiaires de Représentations Permanentes et des étudiants de l'Université de Strasbourg

Conclusions par l'Ambassadrice Francesca Camilleri Vettiger, Représentante permanente de Malte

* * *

Orateurs

Georg Mein

Le Professeur Georg Mein a étudié la langue et la littérature allemande, la philosophie et les sciences de l'éducation à l'Université de Bonn, où il a également obtenu un doctorat. Entre 2013 et 2023, il a été Doyen de la Faculté des Sciences humaines, des Sciences de l'Education et des Sciences sociales. Depuis 2023, il est Chargé de mission pour l'éthique numérique. En novembre 2023, il a été élu Président du Conseil de l'Université.

Janice Richardson

L'autonomisation et le bien-être des enfants en ligne et hors ligne ont été le moteur de ma carrière de cinq décennies en tant qu'enseignante, chercheuse, innovatrice de projets, auteure et conférencière. Je travaille avec des gouvernements et des ONG, des institutions internationales et des universités en Europe et dans le monde entier pour mieux comprendre l'impact sociétal de la technologie numérique et préparer les citoyens de demain aux défis qui les attendent. Parmi les faits marquants de ma carrière, on peut citer la création de la Journée pour un internet plus sûr (Luxembourg 2003), désormais célébrée dans le monde entier, et la publication d'une douzaine d'ouvrages, dont sept pour le Conseil de l'Europe. Née en Australie, je suis une ressortissante française basée au Luxembourg.

Emili Khachatryan

Emili Khachatryan est membre du Conseil consultatif sur la jeunesse du Conseil de l'Europe, où elle occupe le poste de premier responsable pour la numérisation et les jeunes. Emili est intervenue et a contribué aux discussions sur la loi sur l'IA à EuroDIG, à la conférence européenne de Kristiansand et à un webinaire sur l'IA organisé par l'Agence européenne pour l'information et le conseil des jeunes. Outre son rôle au Conseil de l'Europe, Emili représente le Centre de développement de la jeunesse d'Arménie, où elle défend l'autonomisation des jeunes en promouvant l'égalité des chances dans les zones urbaines et rurales. Son travail consiste notamment à encourager la participation des jeunes, à promouvoir l'éducation non formelle et à favoriser les initiatives qui répondent aux besoins de la communauté. Avec une formation en analyse des données et des affaires, Emili apporte une expertise technique aux discussions sur l'élaboration des politiques. Elle a dirigé des projets axés sur les données et développé des outils d'intelligence artificielle.

Pierre Jans

Pierre Jans est journaliste-présentateur pour Radio Télé Lëtzebuerg (RTL) depuis 2017, pour laquelle il travaille sur l'actualité nationale et internationale. Il a étudié la philosophie à la Ludwig-Maximilians Universität de Munich et a coanimé et coproduit pendant plus de 4 années, un podcast en luxembourgeois avec Matthias Kirsch (journaliste pour Die Zeit), s'intéressant particulièrement à la vie politique de son pays et à la vie politique internationale. Il a ainsi une expérience différente de la liberté d'expression en tant que journaliste, et celle de l'influence à travers son podcast.

* * *